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Hoge commissaris te Djakarta (Hirschfeld) aan minister van Uniezaken en Overzeese Rijksdelen (Van
Maarseveen), 19 mei 1950

Voor Van Maarseveen, mede voor Drees en Stikker.
In verband met zijn vertrek op 20 dezer naar Borneo had ik hedenavond nog bespreking

met Hatta. Als eerste punt bracht ik ter sprake de brief die ik hem 18 dezer schreef over het
zelfbeschikkingsrecht. Hatta waardeerde zeer de toon waarin deze brief was geschreven, doch hij
had deze brief en bijlage, bevattende brief aan UNCI, in studie gegeven omdat hij wat betreft brief
van Nederlandse zijde aan Unci enige repercussies verwachtte. Ook al zou men van Nederlandse
zijde de brieven niet publiceren, dan zou toch vermelding van het feit, dat brieven aan RIS en
Unci zijn geschreven, bij voorbeeld in een nota van de Nederlandse Regering aan het Parlement,
vragen in het RIS-Parlement uitlokken en dan zou RIS deze brieven aan het RIS-Parlement ter
inzage moeten geven. Daaruit zou over en weer een debat kunnen ontstaan, hetwelk Hatta zou
willen vermijden. In zijn afwezigheid zou ik de materie met Supomo, die op de hoogte is, kunnen
behandelen. Supomo zal Hatta als Minister van Buitenlandse Zaken vervangen. Hoewel Hatta
begrip had voor de motieven, waardoor de Nederlandse Regering zich bij het schrijven van de
brief had laten leiden, zo zag hij niet goed hoe op korte termijn plebiscieten zouden kunnen
worden verwezenlijkt. Hij haalde aan, dat Anak Agung tijdens de RTC tegenstander van de
plebiscietgedachte was en dat Hatta daarentegen medegewerkt had aan de totstandkoming van de
betreffende bepalingen in de RTC. Voorts wees hij erop, dat hij in het begin van de crisis met
NIT aan Diapari voorgesteld had 'laten wij een plebisciet houden in Oost-Indonesië'; Diapari zou
daar ook tegen geweest zijn. In de min of meer verwarde verhoudingen, die zich thans voordoen,
achtte Hatta plebisciet niet verwezenlijkbaar, afgezien nog van de kwestie Ambon. Hatta zou er
voorkeur aan geven, indien wij de kwestie na zijn terugkeer 31 Mei nog eens zouden kunnen
bespreken. Mocht U niet zo lang op antwoord kunnen wachten, dan zal ik mij met Supomo in
verbinding stellen. Gaarne verneem ik dan echter van U of U in ieder geval prijs stelt op spoedige
verzending van de brief aan Unci. Persoonlijk vind ik de brief aan Unci zeer gematigd en ik heb
ook mijnerzijds aan Hatta verklaard, dat ik vond dat er niets in deze brief is dat aanstoot kan
geven.
Hatta's bezwaar is voornamelijk, dat groepen, die vijandig tegenover Nederland staan, een
dergelijke kwestie wederom voor agitatie zouden kunnen benutten. Hij wilde dit soort
controverses zo veel mogelijk vermijden en hij haalde aan, dat het hem toch gelukt was de
Westerling-affaire verder onder de tafel te houden. Waar ik hier niet kan beoordelen of U in nota
voor Parlement melding moet maken van het schrijven dezer brieven, meen ik de beslissing
terzake aan U te moeten overlaten en verzoek ik U om nadere instructies.

Hatta lichtte mij ook uitvoerig in over de overeenstemming, die heden met RI-delegatie
bereikt is over de eenheidsstaat. Ik sein daarover afzonderlijk.

Tenslotte sprak ik met Hatta nog over de situatie Makassar. In dat verband verklaarde hij
mij met leedwezen het bericht te hebben vernomen dat  Drop is overleden. Vernam voorts dat
Hatta in Bornea houtaankap van Bruynzeel gaat bezichtigen. Bruynzeel vergezelt hem.
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